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Only a few hatcheries will survive 

The German layer industry foresees a troublesome future. As from 1 January 2024, all 

male layer siblings must remain alive, which asks for great investments in in ovo sexing 

machines. Since 2021, the number of hatcheries has already shrunk from 20 to 8, and 

further restructuring is imminent. 

Author: Robert Bodde 

 

Henner Schönecke, chairman of Bundesverband Ei, which is the branch organisation for the 

German layer sector. Photo: Koos Groenewold 

 

PROFILE: 

Henner Schönecke (50) is chairman of Bundesverband Ei (BVEi), the branch organisation for 

the German layer sector. This is one of the organisations under the ZDG (Zentralverband der 

Deutschen Geflügelwirtschaft) of which Schönecke is also vice-chairman. Schönecke keeps 

50,000 laying hens in aviary and free-range barns in Neu Wulmstorf, Germany. He has 260 

ha of arable land, a 1.4 mW biogas plant and regional sales of chicken and eggs in the 

Hamburg region. The company has 120 employees. 

 

Chairman Henner Schönecke of the German branch organisation for the laying sector, 

Bundesverband Ei, is proud of the German laying sector, but he is concerned about its 

future. “In terms of poultry farming, Germany could be compared to a Ferrari. We had the 

world’s leading geneticists. All breeding stock and techniques came from Germany, but they 

are not here anymore. We have new modern layer farms and the best-performing 
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hatcheries. We hardly have any laying hens in enriched cages. Most of them are in aviary 

housing systems and a considerable portion is in free-range or organic farming.” 

“Really,” he says, “everything meets and exceeds the highest standards worldwide. We do 

more for animal protection and welfare in Germany than anywhere else. However, the 

requirements in this regard make production too expensive. The egg supply chain is now 

increasingly moving abroad, where all these topics do not come into play or will only come 

into play later. That’s the dilemma. As a trade association, we have warned about this time 

and time again, to no avail.” 

How has the German layer industry developed? 

We have always been a net importer of eggs and egg products; we are even the world 

record holder for egg imports. The self-sufficiency rate is now about 73%, meaning a quarter 

of the eggs we eat come from abroad. That has already decreased considerably because the 

self-sufficiency rate in 2010 was only 55%. 

In 1990 there were about 75 million hens in Germany; now there are only 55 million. The 

greatest shrinkage occurred at the time of the mandatory switch from cage farming to 

alternative housing systems. In Germany, this had to be done before 2008, in Europe 2010 

was the end date. 

In 2016, the voluntary stop on beak trimming took effect. Since then no beaks have been cut 

in German hatcheries. We would also have liked such a voluntary, market-driven scheme for 

killing day-old male layer chicks. 

What’s the status on male layer siblings? 

The Bundesverwaltungsgericht (high court) ruled in 2019 that we should stop killing male 

layer siblings if there is a technical solution available for early sex determination. At that 

time there wasn’t, but knowledge and engineering has come a long way since then. The CDU 

minister of Agriculture subsequently banned the killing of day-old chicks from 1 January 

2022. This law is based on 2 methods of detecting male birds, both late in the hatching 

process. 

After that, the law was tightened. From 1 January 2024, in ovo sex determination must take 

place before the 7th day of incubation. There is no commercial technical solution for this yet. 

As a result, from 1 January onwards, we will have to raise all layer males if we still want to 

have hatcheries in Germany. 

What is the origin of that 7th day rule? 

It comes from having too much faith in technology. The researchers were just too optimistic 

about ‘Raman spectroscopy’ being able to effectively detect sex on the 4th day. It would 

soon be on the market. However, it was already clear when we were in the legislative 

process that this spectroscopy would not come to market before 2024, because it gives too 

many false positives. 

What is the consequence of this? 

The legislation is already casting a long shadow ahead of itself. Of the 20 layer hatcheries 

that were active in 2021, only 8 now remain. As a result, fewer layer chicks are being 

hatched – only 25 million last year. This means that we only hatched half the 55 million 
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layers in Germany. The rest were imported. We expect the share of ‘German hatched’ chicks 

to fall even further if the policy remains unchanged. 

And, of course, no one is investing in hatcheries anymore given the 2024 deadline. If the law 

is not amended, only a few hatcheries will remain that hatch both laying hens and the male 

siblings. All others will disappear. That’s the dilemma we are facing. 

Is a postponed start date an option? 

The Ministry of Food and Agriculture must submit a status report in spring 2023 indicating 

whether sex determination is practically available before the 7th day of incubation and from 

which day the embryo experiences pain stimuli. Parliament can respond to that but does not 

have to. 

We are now trying to convince the political parties and regional governments that 2024 is 

not feasible. As united egg producers, we are fighting for this because we have to have 

hatcheries in Germany if we are to keep our business alive, otherwise a lot of value in the 

chain will be lost. An egg chain simply cannot do without hatcheries. 

What is feasible with such a rigorous ban: 2025, 2027 or 2030? 

As the industry we cannot set a deadline; only the researchers who work on the technology 

can do that. In our view, setting a date is also the wrong approach. There is one European 

market which is why this chick-killing problem must be solved at a European level. European 

animal welfare organisations are already pleased that France is doing hyperspectral analysis 

on day 13. They say that solves the male layer problem. In Germany we want to do it 

completely ethically right from the start. 

The 2019 judgment only said we must end chick killing. It didn’t tell us to look at the 

incubation process, whether the embryo in the egg experiences pain or when is the right 

time to kill it. It’s only about ending the killing of day-old chicks. We have already achieved 

that, and it must continue to be so. We are the world market leader if we can do it the way 

we do. No other country can match how we have set it up. 

There are operational detection techniques for determining the sex of the hatching egg on 

the 9th day of incubation. Why not go with that? 

Yes, but there is too much resistance to that, so it is no longer feasible. The German animal 

welfare organisation and its affiliated organisations in other countries do not think that is 

the right way. They argue that we should move to dual-purpose laying hens, to breeds that 

are genetically predisposed to reasonable daily gain and also have good egg production. 

They think we are working with the wrong genetics. 

What chance do you give their ideas? 

New dual-purpose varieties have been introduced onto the German market. The largest 

flock that is now kept in Germany consists of 7,000 hens. So, virtually no chance. The 

problem is that these dual-purpose birds only lay 220 eggs a year, at most 2-thirds of what 

the current production varieties produce. But an even bigger problem is that they are 

miniscule eggs. The consumer does not want that. 
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And the males? They grow faster than a cockerel of a classic laying hybrid, but the grow-out 

period is still long with high feed consumption. Its flesh is very firm and looks different from 

the usual. The question is whether you will find a market for that. 

Where will we be in 3-5 years? 

The size of the German egg market will hardly change. Animal welfare remains an item; we 

have to focus on that in Germany. Things are already well organised in the table eggs 

market. There are many labels and explanations on the packaging in the supermarket: origin, 

were the siblings killed, how the eggs were stored, etc. In the case of pasta, baked goods and 

the like, however, there is no labelling scheme for the origin and holding of the processed 

egg products. We are pushing hard for the industry to mention that, too. 

If we have to run such an expensive farm in Germany, that should also be reflected in the 

processed product. A retailer that says “I only sell OKT (ohne kuken toten/without killing 

male chicks) eggs” should demand the same for all processed products. At least for the 

products under its own private labels. Because they have influence over that. You cannot 

legally enforce this – it affects free trade and the open market within the EU. 

We can make a law that prohibits the killing of chicks in Germany; that has been done. But 

the state cannot prohibit the sale of an egg or egg product from hens where the males have 

been killed. The state can enforce transparency about production methods: with or without 

killing male chicks. Then you let the consumer decide. Then it’s fair. 

Will the consumer pay for it? 

The consumer has the money for it. We certainly have segments of the population that need 

to watch every penny. But an OKT egg costs between 1.5 to 2 cents more than a regular egg 

in the store. With a consumption rate of 200 eggs per year, that is less than €4. The price 

difference cannot be an argument. 

Will Germany continue to import non-OKT hens? 

Yes. We are allowed to import them because they are freely tradable according to European 

legislation. They can also be used to produce eggs. The brothers of roughly 30-40% of the 55 

million laying hens in Germany were killed as day-old chicks. That share will remain this high, 

hatcheries and traders tell us. It is even growing in some sectors. After all, there are still 

customers who do not care. 

. Photo: Koos Groenewold 

https://www.poultryworld.net/poultry/layers/okt-certification-mandatory-for-table-eggs/
https://www.poultryworld.net/poultry/layers/okt-certification-mandatory-for-table-eggs/
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“An OKT egg costs between 1.5 to 2 cents more than a regular egg in the store,” says 

Schönecke 

The Netherlands exports a lot of eggs and hens to Germany. Should they worry? 

I admire the Dutch commercial spirit. The 3 major integrations adapt very precisely to their 

markets. Dutch egg producers that supply the German market produce under KAT 

supervision. Hatcheries set or tighten requirements. Statistics show that 90% of the males 

for OKT production that hatch in the Netherlands are not grown in the Netherlands but in 

Poland. So they go straight through Germany to Poland. That shows precisely the dilemma 

we are facing right now. 

From 2024 we have to rear the males under KAT rules, something that is actually completely 

undesirable because we cannot raise those males in Germany. We don’t have the capacity, 

so the Poles have to do that. The only thing the ban will lead to is an increase in animal 

transport in order to be able to hatch laying hens in accordance with the law. That cannot be 

the purpose of the scheme. 
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Tylko nieliczne wylęgarnie przetrwają 

Niemiecki przemysł niosek przewiduje trudną przyszłość. Od 1 stycznia 2024 r. wszystkie 
samce niosek muszą pozostać żywe, co wymaga dużych inwestycji w maszyny do 
seksowania in ovo. Od 2021 r. liczba wylęgarni zmniejszyła się już z 20 do 8, a dalsza 
restrukturyzacja jest nieuchronna. 

Autor:Robert Bodde 

 

Henner Schönecke, przewodniczący Bundesverband Ei, organizacji branżowej dla 
niemieckiego sektora kur niosek. Zdjęcie: Koos Groenewold 

PROFIL: Henner Schönecke (50) jest przewodniczącym Federalnego Związku Ei (BVEi), 
organizacji branżowej dla niemieckiego sektora kur niosek. Jest to jedna z organizacji w 
ramach ZDG ( Główny Zrzeszenie Niemieckich Hodowców Kur Niosek), którego Schönecke 
jest również wiceprzewodniczącym. Schönecke hoduje 50 000 kur niosek w wolierach i na 
wolnym wybiegu w Neu Wulmstorf w Niemczech. Posiada 260 ha gruntów ornych, 
biogazownię o mocy 1,4 MW i prowadzi regionalną sprzedaż kurczaków i jaj w regionie 
Hamburga. Firma zatrudnia 120 pracowników. 

Przewodniczący Henner Schönecke z niemieckiej organizacji branżowej dla sektora nieśnego, 
Bundesverband Ei, jest dumny z niemieckiego sektora nieśnego, ale martwi się o jego 
przyszłość. "Pod względem hodowli drobiu Niemcy można porównać do Ferrari. Mieliśmy 
czołowych genetyków na świecie. Wszystkie stada hodowlane i techniki pochodziły z 
Niemiec, ale już ich tu nie ma. Mamy nowe, nowoczesne fermy niosek i najlepsze wylęgarnie. 
Prawie nie mamy kur niosek w ulepszonych klatkach. Większość z nich jest trzymana w 
wolierach, a znaczna część na wolnym wybiegu lub w chowie ekologicznym". 

"Naprawdę", mówi, "wszystko spełnia i przewyższa najwyższe światowe standardy. 
 W Niemczech robimy więcej dla ochrony i dobrostanu zwierząt niż gdziekolwiek indziej. 
Jednak wymagania w tym zakresie sprawiają, że produkcja jest zbyt droga. Łańcuch dostaw 
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jaj jest obecnie coraz częściej przenoszony za granicę, gdzie wszystkie te tematy nie wchodzą 
w grę lub wejdą w grę dopiero później. Na tym polega dylemat. Jako stowarzyszenie 
branżowe ostrzegaliśmy o tym wielokrotnie, ale bezskutecznie". 

Jak rozwinął się niemiecki przemysł kur niosek? 

Zawsze byliśmy importerem netto jaj i produktów jajecznych; jesteśmy nawet światowym 
rekordzistą w imporcie jaj. Wskaźnik samowystarczalności wynosi obecnie około 73%, co 
oznacza, że jedna czwarta spożywanych przez nas jaj pochodzi z zagranicy. To już znacznie 
spadło, ponieważ wskaźnik samowystarczalności w 2010 r. wynosił tylko 55%. 

W 1990 roku w Niemczech było około 75 milionów kur; obecnie jest ich tylko 55 milionów. 
Największy spadek nastąpił w czasie obowiązkowego przejścia z chowu klatkowego na 
alternatywne systemy chowu. W Niemczech musiało to nastąpić przed rokiem 2008, w 
Europie datą końcową był rok 2010. 

W 2016 roku dobrowolne zaprzestanie przycinania dziobów weszło w życie. Od tego czasu w 
niemieckich wylęgarniach nie przycina się dziobów. Chcielibyśmy również takiego 
dobrowolnego, opartego na zasadach rynkowych programu uśmiercania jednodniowych 
samców kur niosek. 

Jaki jest status rodzeństwa płci męskiej? 

Federalny Sąd Najwyższy (Bundesverwaltungsgericht) orzekł w 2019 r., że powinniśmy 
zaprzestać zabijania rodzeństwa płci męskiej, jeśli dostępne jest rozwiązanie techniczne 
umożliwiające wczesne określenie płci. W tamtym czasie nie było takiego rozwiązania, ale od 
tego czasu wiedza i inżynieria przeszły długą drogę. Następnie minister rolnictwa CDU 
zakazał zabijania jednodniowych piskląt od 1 stycznia 2022 roku. Prawo to opiera się na 2 
metodach wykrywania samców ptaków, obu na późnym etapie wylęgu. 

Następnie prawo zostało zaostrzone. Od 1 stycznia 2024 r. określanie płci in ovo musi 
odbywać się przed 7. dniem inkubacji. Nie ma jeszcze komercyjnego rozwiązania 
technicznego w tym zakresie. W rezultacie od 1 stycznia będziemy musieli hodować 
wszystkie samce kur niosek, jeśli nadal chcemy mieć wylęgarnie w Niemczech. 

Skąd wzięła się zasada 7 dni? 

Wynika ona ze zbyt dużej wiary w technologię. Naukowcy byli po prostu zbyt optymistyczni 
co do tego, że "spektroskopia Ramana" będzie w stanie skutecznie wykrywać płeć 4 dnia. 
Wkrótce pojawiłaby się na rynku. Jednak już w trakcie procesu legislacyjnego było jasne, że 
spektroskopia ta nie wejdzie na rynek przed 2024 r., ponieważ daje zbyt wiele fałszywych 
wyników pozytywnych. 

Jakie są tego konsekwencje? 

Przepisy już rzucają na siebie długi cień. Z 20 wylęgarni niosek, które były aktywne w 2021 r., 
obecnie pozostało tylko 8. W rezultacie wykluwa się mniej piskląt nieśnych - tylko 25 
milionów w zeszłym roku. Oznacza to, że w Niemczech wykluła się tylko połowa z 55 
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milionów niosek. Reszta została zaimportowana. Oczekujemy, że udział "niemieckich" piskląt 
spadnie jeszcze bardziej, jeśli polityka pozostanie niezmieniona. 

I oczywiście nikt już nie inwestuje w wylęgarnie, biorąc pod uwagę termin 2024. Jeśli prawo 
nie zostanie zmienione, pozostanie tylko kilka wylęgarni, które wylęgają zarówno kury nioski, 
jak i rodzeństwo płci męskiej. Wszystkie inne znikną. To dylemat, przed którym stoimy. 

Czy przesunięcie daty rozpoczęcia jest możliwe? 

Wiosną 2023 r. Ministerstwo Żywności i Rolnictwa musi przedstawić sprawozdanie o stanie 
prac, w którym wskaże, czy określenie płci jest praktycznie dostępne przed 7. dniem 
inkubacji i od którego dnia zarodek doświadcza bodźców bólowych. Parlament może się do 
tego odnieść, ale nie musi. 

Obecnie staramy się przekonać partie polityczne i rządy regionalne, że rok 2024 jest 
terminem niewykonalnym. Jako zjednoczeni producenci jaj walczymy o to, ponieważ musimy 
mieć wylęgarnie w Niemczech, jeśli chcemy utrzymać nasz biznes przy życiu, w przeciwnym 
razie utracimy wiele z wartości w łańcuchu. Łańcuch produkcji jaj po prostu nie może obejść 
się bez wylęgarni. 

Który termin jest realny przy tak rygorystycznym zakazie: 2025, 2027 czy 2030? 

Jako branża nie możemy wyznaczyć terminu; mogą to zrobić tylko naukowcy pracujący nad 
technologią. Naszym zdaniem ustalenie daty jest również niewłaściwym podejściem. Istnieje 
jeden europejski rynek, dlatego problem zabijania piskląt musi zostać rozwiązany na 
poziomie europejskim. Europejskie organizacje zajmujące się dobrostanem zwierząt są już 
zadowolone, że Francja przeprowadza analizę hiperspektralną 13 dnia. Mówią, że to 
rozwiązuje problem samców. W Niemczech chcemy robić to całkowicie etycznie od samego 
początku. 

Wyrok z 2019 r. mówi jedynie, że musimy zakończyć zabijanie piskląt. Nie mówi nam, 
abyśmy przyjrzeli się procesowi inkubacji, czy zarodek w jaju odczuwa ból lub kiedy jest 
właściwy czas na jego zabicie. Chodzi tylko o zakończenie zabijania jednodniowych piskląt. 
Już to osiągnęliśmy i tak musi być nadal. Jesteśmy światowym liderem rynku, jeśli możemy to 
robić w taki sposób, w jaki to robimy. Żaden inny kraj nie może się równać z nami. 

Istnieją operacyjne techniki wykrywania pozwalające określić płeć jaja wylęgowego w 9 
dniu inkubacji. Dlaczego by z tego nie skorzystać? 

Tak, ale jest na to zbyt duży opór, więc nie jest to już praktycznie możliwe. Niemieckie 
organizacje zajmujące się dobrostanem zwierząt i ich partnerzy w innych krajach uważają, że 
nie jest to właściwa droga. Argumentują, że powinniśmy przejść na kury nioski o podwójnym 
przeznaczeniu, na rasy, które są genetycznie predysponowane do rozsądnego dziennego 
przyrostu, a także mają dobrą produkcję jaj. Uważają, że pracujemy z niewłaściwą genetyką. 

Jaką szansę daje się ich pomysłom? 
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Na rynek niemiecki wprowadzono nowe odmiany o podwójnym zastosowaniu. Największe 
stado hodowane obecnie w Niemczech składa się z 7000 kur. Więc praktycznie nie ma szans. 
Problem polega na tym, że te dwufunkcyjne ptaki znoszą tylko 220 jaj rocznie, co stanowi 
najwyżej 2/3 tego, co produkują obecne odmiany produkcyjne. Ale jeszcze większym 
problemem jest to, że są to małe jajka. Konsument tego nie chce. 

A samce? Rosną szybciej niż kogut klasycznej hybrydy nieśnej, ale okres dorastania jest nadal 
długi i wiąże się z dużym zużyciem paszy. Ich mięso jest bardzo jędrne i wygląda inaczej niż 
zwykle. Pytanie tylko, czy znajdzie się na to rynek. 

Gdzie będziemy za 3-5 lat? 

Wielkość niemieckiego rynku jaj prawie się nie zmieni. Dobrostan zwierząt pozostaje 
kwestią, na której musimy się skupić w Niemczech. Rynek jaj spożywczych jest już dobrze 
zorganizowany. Istnieje wiele etykiet i wyjaśnień na opakowaniach w supermarkecie: 
pochodzenie, czy rodzeństwo zostało zabite, jak jaja były przechowywane itp. W przypadku 
makaronów, wypieków itp. nie ma jednak systemu etykietowania dotyczącego pochodzenia i 
przechowywania przetworzonych produktów jajecznych. Usilnie dążymy do tego, aby branża 
wspomniała również o tym. 

Jeśli musimy prowadzić tak kosztowną farmę w Niemczech, powinno to również znaleźć 
odzwierciedlenie w przetworzonym produkcie. Sprzedawca detaliczny, który mówi 
"sprzedaję tylko jaja OKT (ohne kuken toten/bez zabijania samców)" powinien wymagać tego 
samego dla wszystkich przetworzonych produktów. Przynajmniej w przypadku produktów 
pod własnymi markami. Ponieważ mają na to wpływ. Nie można tego prawnie 
wyegzekwować - wpływa to na wolny handel i otwarty rynek w UE. 

Możemy ustanowić prawo zakazujące zabijania kurcząt w Niemczech; to już zostało 
zrobione. Ale państwo nie może zakazać sprzedaży jaj lub produktów jajecznych od kur, 
których samce zostały zabite. Państwo może egzekwować przejrzystość metod produkcji: z 
lub bez zabijania samców. Wtedy konsument może zdecydować. Wtedy jest to uczciwe. 

Czy konsument za to zapłaci? 

Konsument ma na to pieniądze. Z pewnością mamy segmenty populacji, które muszą uważać 
na każdy grosz. Ale jajko OKT kosztuje od 1,5 do 2 centów więcej niż zwykłe jajko w sklepie. 
Przy konsumpcji na poziomie 200 jaj rocznie, jest to mniej niż 4 euro. Różnica w cenie nie 
może być argumentem. 

Czy Niemcy będą nadal importować kury non-OKT? 

Tak. Możemy je importować, ponieważ są one przedmiotem swobodnego handlu zgodnie z 
prawodawstwem europejskim. Mogą być również wykorzystywane do produkcji jaj. Bracia 
około 30-40% z 55 milionów kur niosek w Niemczech zostało zabitych jako jednodniowe 
pisklęta. Wylęgarnie i handlowcy twierdzą, że odsetek ten pozostanie wysoki. W niektórych 
sektorach nawet rośnie. W końcu wciąż są klienci, których to nie obchodzi. 
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. Zdjecie: Koos Groenewold 

"Jajko OKT kosztuje od 1,5 do 2 centów więcej niż zwykłe jajko w sklepie" - mówi Schönecke 

Holandia eksportuje dużo jaj i kur do Niemiec. Czy powinni się martwić? 

Podziwiam holenderskiego ducha handlu. Trzy główne grupy handlowe bardzo precyzyjnie 
dostosowują się do potrzeb swoich rynków. Holenderscy producenci jaj, którzy zaopatrują 
rynek niemiecki, produkują pod nadzorem KAT. Wylęgarnie ustalają lub zaostrzają 
wymagania. Statystyki pokazują, że 90% samców do produkcji OKT, które wylęgają się w 
Holandii, nie jest hodowanych w Holandii, ale w Polsce. Trafiają więc prosto przez Niemcy do 
Polski. To dokładnie pokazuje dylemat, przed którym obecnie stoimy. 

Od 2024 r. musimy hodować samce zgodnie z zasadami KAT, co jest w rzeczywistości 
całkowicie niepożądane, ponieważ nie możemy hodować tych samców w Niemczech. Nie 
mamy takich możliwości, więc Polacy muszą to robić. Jedyną rzeczą, do której doprowadzi 
zakaz, jest zwiększenie transportu zwierząt, aby móc wylęgać kury nioski zgodnie z prawem. 
To nie może być celem całego systemu. 


